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12. januar 2005

Besvarelse af spørgsmål 92 alm. del  stillet af Retsudvalget den 2. de-
cember 2004    

Spørgsmål 92:
Vil ministrene kommentere vedlagte artikel, der er skrevet af to journa-
listelever i den tidlige sommer 2004 som afsluttende eksamensopgave. 
Artiklen er ikke blevet offentliggjort. Det ønskes særligt kommenteret om 
ministrene er opmærksom på, at der tilsyneladende sælges professionelt 
fyrværkeri til private. 

Svar:
Jeg har med interesse læst artiklen af de to journalistelever. 

Regeringen ser med stor alvor på fyrværkerisikkerheden i Danmark. Der-
for har regeringen den 16. november 2004 fremlagt en 10-punktsplan, der 
blandt andet har fokus på bekæmpelse af det illegale fyrværkeri.

Blandt andet er der som led i regeringens 10-punkts-plan nedsat en særlig 
Taskforce, som skal styrke og koordinere indsatsen mellem de forskellige 
myndigheder, der arbejder med bekæmpelse af det illegale marked for 
fyrværkeri. Taskforcen har repræsentanter fra Politiet, Told- og Skat og 
Beredskabsstyrelsen og ledes af Sikkerhedsstyrelsen.

Jeg kan i øvrigt oplyse, at 10-punkts-planen også indeholder nye initiati-
ver vedrørende skærpelse af sanktionerne for overtrædelse af fyrværkeri-
lovgivningen. Således er der med henblik på at tilbagekalde tilladelser fra 
handlende og fyrværkere, der krænker fyrværkerilovgivningen, netop 
sket en ændring af fyrværkeribekendtgørelsen, som præciserer mulighe-
den for tilbagekaldelse af tilladelser. 

Jeg har fra Justitsministeriet modtaget følgende kommentarer fra hen-
holdsvis Politidirektøren i København og Foreningen af politimestre i 
Danmark til artiklen:

”Justitsministeriet har til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet en 
udtalelse fra Politidirektøren i København og Foreningen af politimestre i 
Danmark.
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Politidirektøren i København har oplyst følgende:

Politidirektøren i København deltager i arbejdet i Beredskabsstyrelsens 
fyrværkerigruppe, ligesom Politidirektøren i København også har været 
repræsenteret i den nedsatte Taskforce til bekæmpelse af ulovligt fyrvær-
keri.

Fyrværkeri, der importeres til Danmark, kommer hovedsageligt med skib 
til Århus Havn. Toldvæsenet har under møder oplyst, at der årligt impor-
teres flere hundrede containere med fyrværkeri.

Som det fremgår af artiklen, har branchens daværende formand under 
møder i forskellige sammenhænge tilkendegivet, at den generelle import 
af fyrværkeri finder sted i sommermånederne, og at der i den forbindelse 
blandt det lovlige fyrværkeri kan være fyrværkeri, der ikke lovligt kan 
importeres her til landet, f.eks. på grund af knaldeffekt.

Politidirektøren i København har i forskellige sammenhænge deltaget i 
aktioner for at bekæmpe denne import. Politidirektøren i København har 
således sammen med Beredskabsstyrelsen og Toldvæsenet foretaget kon-
trol af containere med fyrværkeri, når disse ankom til Københavns Fri-
havn. En container, som er tæt pakket, indeholder adskillige kasser med 
fyrværkeri, og det er derfor kun muligt at gennemføre en stikprøvekon-
trol. Ved disse kontroller i København er der ikke fundet ulovligheder. 

I andre tilfælde har Politidirektøren i København deltaget i skygninger af 
containere, der var under transport til kendte og lovlige importører af fyr-
værkeri, for at konstatere, om containeren blev bragt direkte til kendte 
forretningssted eller til en anden lokalitet.

Herudover har Politidirektøren i København også gennemført skygninger 
af transporter af ”artikler”, som f.eks. paphylstre og plastikpropper, der 
kan indgå i en ulovlig fyrværkeriproduktion her i landet, men der er ikke 
i den forbindelse konstateret ulovlig produktion af fyrværkeri.

Politidirektøren i København ses ikke at have haft sager, hvor der er 
solgt professionelt fyrværkeri til private.”

Foreningen af politimestre i Danmark har oplyst følgende:

”Politimesterforeningen er repræsenteret i den særlige fyrværkeri-
taskforce, som i regi af Sikkerhedsstyrelsen skal koordinere indsatsen 
mellem de relevante myndigheder – politi, Told-skat, Beredskabsstyrel-
sen og Sikkerhedsstyrelsen – med henblik på bekæmpelse af ”det illegale 
marked”.

Politimesterforeningens repræsentant i Taskforcen har oplyst, at Taskfor-
cen er opmærksom på, at der m.h.t. ulovligt fyrværkeri også kan være ta-
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le om, at professionelle festfyrværkere ulovligt sælger til privat brug. 
Foreningens repræsentant vil imidlertid ved næstkommende møde på ny 
henlede Taskforcens opmærksomhed herpå. Politimesterforeningen har 
endvidere gjort de respektive politimestre opmærksom på den i spørgs-
målet omtalte artikel og de heri nævnte firmaer.”

Endelig kan jeg oplyse, at det tværministerielle kulegravningsudvalg, 
som også er etableret som et resultat af 10-punkts-planen, vil vurdere, om 
der er behov for yderligere regulering af området. 


